
Kun nykyään ryhtyy valmistamaan poliittisia 
tilannekatsausta, ei ainakaan ole asioista puute. —  
Minäkin yritin miettiä, mitkä asiat teitä eniten

attelin ensin kertoa Hieman eduskunnan syysistunto
kauden touhuista, budjetinlaadinnasta^ alotteista,* 
Puoluehajan^gsuus on huolestuttava nykyajan ilmiö, 
johonka sosialidemokraattisten perusjärjestöjen tuli
si ryhtyä miettimään parannuslääkkeitä. Energiapulas 
ta olette niinpaljon kuulli&S^t^t, että sen voin si- 
vuuttaakin sanomalla vaan, että tällä hetkellä Suomes 
sa vara.at®t .ovat täynnä halvalla hinnalla ostettua 
öljyä4 Mutta pitkällä tähtäimellä öljy on maapallolta 
vähenemässä. Meillä on onneksi ,-niâ kaasua ryhdytty 
aikanaan suunnittelemaan Neuvostoliitosta, mutta 
ydinvoimalarannuspuuhissamme olemme pahan kerran

joutua vaikeankin energiapulah^lcburixh.
Viimeiseksi merkkasin tähän^johdantooni, että kertoi
sin hieman py r kimyks is tämme^ lyö ehtosopimuksen, 
sriryirä Maataloustuloratkaisuun viimeistään voikin 
hallitus taas kaatua, sillä vaatimukset MTK;11a kuu
luva t^olevan miljaardiluokkaa^oltuaan esim. viime 
vuoriha 400 miljoonaa. Toivottavasti pelkoni tästä 
'osin aikanaan,-jburhaksi. f -nimi hai li tnkrrrn
hallituksen



4  ^
surulli

taan, jossa väki vaihtuu niin suuressa määrin ja
■̂ alatakseiiiiirs Sfesre surullisen kuuluisaan eduskun-

jot
oli kaikesta niin muototarkkakin, tekisi noille 
Wennamon puolueen äänillä eduskuntaan tulleille 
suupalteille." totoasivCuntuu, että he ovat jotenkin 
käsittäneet väärin koko tehtävänsä^ sillä eihän 
järkevä oppositiokaan joka asiaan räkyt^^Skypiläi- 
set sekä vennamolaiset ovat niigte-̂ in sekäkeitos. 
kaikkien muiden puolueiden edustajista, î iill-a 
ei kai ole mitään johdonmukaista ohjelmaa, sillä 
/ie voivat vuoroon vaatia rukiinhinnan korotus^a'^6' 
ja toisaalta jotain parannusta köyhillekin. Kielen
käyttö, etenkin wennamolaisillä on ihan tarkista
matonta. Ääänestäjiä ei kansanedustaja saisi arvos
tella, mutta kyllä minä ainakin toivon, että leikki

5 /Ja . f/ JiL.äänestäjät yrittäisivät eduskuntaan"saada edustajak 
seen sellaisen henkilön, joka edes vaalipäivänä 
vielä nauttii yleistä arvonantoa omiensa parissa 
ja on täysijärkisen kirjoilla, i?äuhoa-̂1a näytelmiä 
tuollaiset edustajien ulosajot, mitä SMP:n 3:dle 
edustajalle on jo monasti "pitänyt 
vasti viime vuoden budjetti ei olisi vieläkään valm 
jos ne kolme ulosajettua kaveria olisivat joka 
momentilla saaneet käyttää sghlaavat puheenvuoronsa 
Ja kun eivät usko edeŝ , ̂ ul^e^^eatä/kahdesti piti 
eduskuntasali tyhjentää ja vas~ta sitten edustaja 
Lemström lähti kävelemään, kun vahtimestarit 
menivät kysymään, että kannetaanko Sinut?
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rrvCc£c<$<Z*>i < iA^U î c-aEi minugta eduskunnassa mttörfea<järjestyshäiriöitä
ole ollut ja esim. valtiovarainvaliokunta, johon
itse olen kuulunut, on säännöllisesti kokoontunut
joka päivä, eikä sieltä koskaan ole ollut montakaan
edustajaa pois, vaikka siihen kuuluu muistaakseni
35 jäsentä. Valiokunnassa budjetin käsittely oli
melko asiallista. Alotteita tosin oli yli 1200,
poista suurin osa oli wennamolaisten toisarvoisia 

"'asioita, Tietäähän sen nyt muutenkin, että aina
sitä tientarvetta on Suomenniemellä, muttei niitä 
kaikkia teitä yhtäaikaa millään pystytä rakentamaa] 
Olen jokseenkin lakannut tekemästä tiealotteita 
senjälkeen, kun ensimmäisenä vaalikautenakin myös
kin innolla ajoin urjala-Hämeenlinnan tien aikaan
saamista. Pyysin oikein tie-ja vesirakennushalli
tuksen pääjohtajaltakin vastaanoton selittääkseni
hänelle, miten mahdoottoman t^ärkeänä täälläpdhrv 
asuvat ihmiset pitivät kunäe-h tien aikaan saamista
Tolonen oli silloin pääjohtaja, nän pyysi minut 
kohteliaasti istumaan ja
ja näytti minulle seinällä olevaa Suomen karttaa 
ja pisti sitten kätensä nain ja sanoi» Suomen
tiekartta olisi tämännäköinen, jos kaikki kansan
edustajien esittämät tiet tehtäisiin.

Nytkin budjetttia käsiteltäessä hyväksyttiin 
VCUk kynunenkunta edustajien aloitetta. Kun olen yksi

niistä, joka sai yhden aloitteensa läpi, pitää
minunse tietysti mainita^, Se oli pieni, mutta



Idy S*
Se-o±i 500.000 mk Epilppäia työklinian toimin
nan jatkamiseen Pitäjänmäellä. Se on maamme ainoa 
avohoitopoliklinikka kohtausarauksia sairastavil
le.Siitäkin sai lehdissä kunnian edustaja Friberg 
joka teki^sam|s^a^asiasta suullisen kyselyn ja 
se tuli esille vasta senjälkeen, ku^v^l^iovaraic 
valiokunta oli jo asian ratkaisset, jolloin halli 
tus vastasi, että he ovat päättäneet ottaa laitok 
sen valtion haltuun. Sinikka Luja sai aloitteensa 
perusteella keinomunuaisasemille yli 2 miljoonaa 
Jorma Rantala ja Uki Voutilainen taisivat olla 
kaksi muuta, jotka demareista saivat jonkun aloit 
teensa budjetissa läpi.

Ltelä-Suomen nyt jäädytetyistä tiemäärärahois 
ta saimme kaikki _LteXä-Ja Välisuomen edustajat yk 
dessä budjetin yleisperusteluihin läpi ponnen, jc 
sa kehoitettiin hallitusta huolehtimaan, että 
nämä nyt myönnetyt rahat ovat täällä myös käytet
tävissä heti, kun työvoimatilanne sallii työt 
aloitettaviksi.

Syksy nahjattiin Seija Kärkisen antaman perhe 
poliittisen paketin kimpussa, joka on puolueemme 
sosiaalipoliittisen ohjelman mukainen. Minä rii- 
telin ryhmässä, ettei se ohjelma ole oikea, ettei 
sellainen mitään sosiaalipoliifcfcaa ole, jossa 
kaikille annetaan jotain apua samanyerrap. tarpees 
'ta välittämättä.yKun kunnissa kerran on korkeasti 
koulutetut sosiaalivirkailijat, niin miksei 
-aärid-̂ n anneta tutkia, ketkä varmasti tulisivat



'UtCy\
toimeen, ilman yhteiskunnan apujakin. Tällöin riit 
täisi apua fllCfcSn enem^n.^sella^ille, jotka 
sitä varmuudella myös^^alrvltsisivat. Jos aina 
kaikkea annetaan kaikille, pelkään, että edessäm
me on Tansélkan tie. Verot nousevat niin ääret
tömyyksiin, että kansa suut&uu ja äänestää sitä, 

p^S^joka edes lupaa olla hyvin säästäväinen vadctiim
yhteiskunnan varoihin nähaen . Toisaalta varatto
mat ja invalidit t u l e v a k a t k e r i m m i k s i ,  kun 
heille ei/riitä kuitenkaan tarpeeksi apua tällä 
systeemillä, että kaikille annetaan kaikkea saman 
verran. (piisin halunnut pidettäväksi exxky
perhelisälain edelleen voimassa ja sitä kehitet
täväksi, niin että sen perusteella olisi voitu 
todella merkittävästi tukea vgrgtiomia lapsiperhe 
tä. Minulle ei ryhmässä annettu lupaa edes puhua

C Ttästä asiasta, ^a msHer olen mököttanyt nyt siitä, 
niin etten ole ryhmässäkään sen koommin suutani 
avannut .Uskon, että Mtelä-pämpen^ke^täväki on 
kanssani ihan samaa mieltä,' mutta k«tessn täältäja.'iyC-VL# "ei koskaan mitään esitä eduskuntaryhmälle sen 
paremmin kuin yksityisille edustajillekaan, 
haisitte ruveta hieman^aktiivisemmin kokouksissan 
ne käsittelemään näit äimääilman yksinkertaisempia 
perusasioita. Puolueemme sosiaalipoliittisessa 
työryhmässä, joka ohjelmasi'laatii, ei^ole yhtään 
sosiaalisihteeriä eikä sosiaalijohtajaa, joka 
vähän ymmärtäisi, mihin päi^n apu on suunnattava 
ja kuinka suuria tulee summien olla.



^ämän sosiaalipakettijupakan jälkeen tuli eduskun
taan puoluekokouksemme EEC:n liittymisen ehdoksi 
asettamat suojalait. Niistä muutamat olivat esillä 
kolmeenkin kertaan, kun aina jossakin vaiheessa 
meni esitys mettään. Ensimmäisellä yrityksellähän 
esim. kaikki kommunistit vastustivat niitä, kun 
väittivät, että niiden turvin Suomi liitetään EEG:n 
johon liittymistä he kynsin hampain.yastustivat.I X  turistutMafcfea yiela p a n  viikkoa sittenkin 11 stalinistia 
äänesti hintasulku ja hintavalvonbplak^La vastaan.
En tiedä, millä perusteella. Nyt^oli0 muka liian

■yroL- y&O (dhrwSTmietoja, mutta eihän, ma-uaii^tä yksin määräämään 
päästä. Ne saatiin nyt lopulta kuitenkin kaikki 
säädetyiksi, vaikka useimmat niistä ovat n.s. kassa- 
kaappilakeja, joita käytetään vain tarpeen tullen, 
kuten esim. vientimaksulaki. Sensijaan hintavalvontJ 
lakia tulisi hallituksen tehokkaasti ryhtyä käyttä
mään, ettei aiheettomia hintojen korotuksia pääsisi, 
Vuokralaki muutettiin sellaiseksi, että valtioneuvo 
to kerran vuodessa tarkistaa vuokrasuositukset ja 
riidat ratkaistaan erityisissä vuokraoikeuksissa. 
Investointiverolaki meni yli vaalien, mutta nykyine/ 
on voimassa ainakin syyskuun loppuun saakka.

Kepu on saanut muuten hyvin läpi hallitusohjelmat 
otettuja kohtia^ \uten luopumis-dcorvauslaki, joka/flXnyt vietiin läpr/raasion hallituksen esityksen mukai 
sena. Maatalouden vuosilomajärjestelyyn oli budjet
tiin varattu 25 miljoonaa viimekeväisen maatalous- 
ratkaisun sopimuksen mukaisesti, voo'tslfcn-rväj/

«set'Un***, s n y q  dU-<U_ ~4n'C4&L

-  5 -



Sukupolvenvaihdoseläkekin sopivat SAK, STK ja ....MTk keskenään hallitusneuvottelujen aikana, 
muka keventämään eläkepatin riisumista kohtuul
lisiin mittoihin. Luopumiseläkelaki ja luopumiskoi 
molemmat annettiin Paasion hallituksen aikana, 
mutta luopumiseläkelakiin tehtiin muutoksia viime 
keväisen maataloustuloratkaisun yhteydessä, 
taa, aTMaatälousratkaisuopimusten teoésa olisi

muuten mallia SAK:llekin, mihin,sopimuksissa kan- ̂- i i<&, aA^^cZou nattaa kiinnittää huomiota. Palkankorotuksesta^
tuskin jää montakaan penniä käteen, ellei/ifföS^h 
maataloushintojen ja verojen jälkeen palkkeh/pak- 
kasenpuolelle, niin hyvä on. Mutta nytkin käytä
vissä palkkaneuvotteluissa pitäisi enemmän kiin
nittää huomiota sellaisiin vaatimuksiin, joista 
myös palkkatyöväki myöhemmin hyötyy, kuten esim. 
äitiysrahan maksamisajan pidentäminen puolella,
esim. puoleen vuoteen nykyisen 3 kuukauden sijastc.... ' .j .. "1.muullakin eduskunnan säätämällä lainsaadannölla
voidaan asioita auttaa, esim. TEL-eläkkeiden 
alin elkäeprosentti pitäisf nostaa vähintään 33 %sr 
samoin osaeläkkeen pohjaprosentisiä nosta<f- rintama- 
sotilaeläkkeisiinkiin voitaisiin saatia ainakin 
niille ikäluokille jotain hyvitystä, jotka joutui
vat olemaan siellä jossakin sodan alusta loppuun 
saakka, kuhen—ikäin Q b 19^0:stä lähtien, loma- 
aiko^jen joustamiseen voitaisiin myös mennä
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Ja jotain piäisi tehdä, etterroXlSTpIenistäkin k u 
loista menisi niin paljon,veroa. Toisin sanoen 
monen kannattaisi tyytyä Uaan entiseen palkkaan, 
jos s±rtes«. pääsisi vähemmällä verolla kuin mitä 
nykyisin menee. Valtion verotulojen vähennys tie
tää sitä, ettei hallituksen pidä hassata niin pal
jon rahoja sellaisiin-menoihin, joita monet ihmi- 
set itsekin pystyisivät maksamaanikpaikkaverotusr 
on kaikille jo nykyisin mielestäni riittävän anl^ 
raa, kun vertaa sitä esim. maatalouden ja metsätfe- 
louden verotukseen. Metsää saa myydä verovapaasta 
vaikka useammalla sadalla tuhannella vuodessa, ie: 
kuka on onnistunut sitä isältään perimään. SenS* 
hankinnassakaan monen ei^dTe tarvinnut selkääns^, 
hikoilluttaa, niinkuinU/mönessa ammatissa pitää 2? 
palkkatyöläisen olla aina otsa hiessä. Nyt pitäi 
mielestäni palkkaneuvotteluissa olla neuvotteli;
jyrkkänä verojen korotuksia vastaan. Keskitettyyn* ;työehtosopimukseen pitäisi ehdottomasti päästä. 
Kai kaikki nyt jo uskovat, mihin liittokohtaiset 
vievät.' Suuri osa tästä inflaatiosta on Suomen 
kansan itse itselleen aiheuttamaa, ulkolaisille 
hinnoillehan emme mahda mitään ja useassa maassa 
inflaatio pyörii yhtä hyvää vauhtia kuin meilläkir 

Pitäisi olla pitkäaikaiset ja pystyvät halli
tukset ja kovat talouspolitiikot valtakunnan perä
simessä. Ja eduskunnassakin pitäisi kaikkien olla 
hyvin informoituina ja puhaltaa yhteen hiileen
eikä aina kinastella, kuten suomalaiset yleensä 
»ekevät keskenään._______________________ _______



Vaikka tulisikin enerkiapula ja työttömyyttäkin, 
mitä se ija^man muuta aiheuttaa, on. meillä kuitenkin 
rauha ja hyvät suhteet joka puolelle ulkovaltoihin . 
Tiedämme, kuinka monessa paikassa maapallollamme 
parhaillaankin puhutaan vain asein»

Mutta puolue ha ja nisuus meillä on. pahasta. 
Eduskunnassa edustettuina on nyt jo 10 puoluetta, 
vaikka 3—4 hyvin riittäisi. Ro jus-t-lin ne pikku- 
puolueet sitä sähinää ja rähinää siellä aina aikaan 
saavat, kuten perustuslailliset ja wennamolaiset.

Ryt kaivataan erikoise&ti puolueemme perusjärjes
töissä asioihin-muihinkin kuin kunnanvaltuuston 
esityslistaan- paneutumista. Tarkoitan, että perus
järjestöjen olisi aktivoitava ̂ o^^intaansa^,1''\utsut- 
tava useammin oman puolueen kansanedustajiakin sel
vittämään kulloinkin esilläolevia a sioita ja sit
ten evästettävä heitä. Uskon, että tavallisilla 
ihmisillä, jotka itsekin ovat. tosissaan olleet 
tekemisissä myös puutteen kanssa, on monasti 
paljon terveemmät ja selkeimmät kannat asioiden hoi 
tamiseen kuin nuorilla maistereilla, joita meidän
kin puolueemme työryhmät ovat täysi. Hyvähän se 
on, että myös kirjanoppineita jäulee puolueeseem
me, mutta mielestäni puoluetoimikunnan tulisi myös
valita käytännön .työntekijöitä jokaisen työryhmän 

1'Us.lH Im H A oo&f. >  \te . . . .. .mukaan. Eenämman kaivattaisiin-'myös yhteistyötä
puoluetoimikuntamme ja eduskuntaryhmän välille jo
asioiden suunnitteluvaiheessa, sijblä yksi ja toinen
kansanedustaja voi turhaantua, kun ei enää saa edes
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i>>***£&»mielipidettään esittää, puhumattakaan, että olisi Vira; 
lisesti oman hallituksen esitystä vastaan, hallituksen 
esitykset meitäkin koskevista asioista annetaan ensin 
komiteamietinnön pohjalta, koska meillä ei ole vakinai
sia lakien valmisteluvirastoja, kuten esim. Ruotsissa, 
Kun komiteoista puuttuu kokonaan käytännön työntekijät,
esim. sosiaalipolitiikkaa koskevista, komiteoista, ei-

oaaa* yyoLC'tO.vät ne aina kaikilta kpiidin vastaa käytännön tarvetta.
fy/UtyrfX&TiVuMAJuZiAUi, -------—   -Ministerit valmistelevat lakiesitykset komiteanmietin
nön pohjalta ja hyväksyttävät ne sitten esim. meidän 
osaltamme puoluetoimikunnassa, jonka jälkeen eduskunta 
ryhmälle sanotaan, että asia on^sovittu näin, siihen 
ei voi enää puuttua. Valta meidänkin puolueessamme on 
samoin kuin kaikissa muissakin- siirrymässä puoluetoimj 
kunnan alaisille puolueen virkamiehille. Kansanvallan 
laajentamisesta kyllä puhutaan, mutta onko nykyinen 
käytäntö-sitä, saatte itse päätellä. Ja meidänhän oma

r on syy, m s  annamme vallan kasistamme pienille juntta
inporukoille. Mésmi käsitykseni mukaan kunkin puolueen 

eduskuntaryhmä on kansanvaltaisimmin valittu elin ja 
sen valtaa tulisi pönkittää tosissaan, eikä vain pu
heissa. Pahinta on mielestäni se, että puoluetoimikun
nassa- ainakin meillä on niin vähän jäseniä, että jos 
kenttätyön hoito jätetään sen ja puolueelle palkattujer 
viranhaltijoiden varaan, niin kenttätyötä tehdään liiar 
vähän, iosin sanomalehdet ja radio sekä televisio levil 
tävät nykyisin myös yhteiskunnallista tietoa, mutta 
paikallisväri siitä kuitenkin puuttuu.
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Tottakai.meidän puolueemme virkamiehetkin, osaavat 
ponnisteli^ colieiaen asioiden puolesta, mutta tärkei 
tä kuitenkin on saada myös järjestökenttäväki paremm 
kuin nykyisin on laita- mukaan ja pohtimaan näitä 
asioita. Onhan metsasfåu monia hyvin tärkeitä asioita 
hyvään ratkaisuun, kuten työsuojelulait, jotka uusit 
tiin viime eduskunnan aikana, on saatu tärkeille 
vakansseille myös valtiohallintoon omia miehiämme 
ja naisiamme, jotka tietenkin yrittävät ottaa asiois 
ta päättäessään huomioon myös työmiejr edun, kuten 
verohallituksen pääjohtajaksi Mikon, joka on hyvin 
tärkeällä vakanssilla. Perustuslakimme vaan sallii 

nentufkun hy4ree&4 pysyvien verolakien muutoksetkin. 
Niitä nykyisin voidaan säädellä vain yksivuotisina, 
mikä tietenkin vie pohjan pois pitkäjännitteisyydel
tä.

Vaikka meidänkin puolutyössämme on vielä paljon 
puutteita, niin sos.dem. puolue on kuitenkin se, 
johon ainakin tähän saakka kansamme suuri enemmistö 
on luottanut ja usko^ edelleenkin, että juuri meidän 
puolueemme yrittää pitää järkevästi , kaikki mahdol
lisuudet hyvin punniten, vähäväkisen ihmisen puolta, 
mutta ottaa huomioon myös koko maan edu^n, mitä on 
esim. se pyrkimys, että saataisiin kauppataseemme 
vähän parempaan tasapainoon. Tuomme liikaa kaikenlai 
ta krääsää ja sen myymiseen osallistuvat innolla 
myös omat E-liikkeemme silloinkin, kun ainakin yhtä 
hyvää kotimaistakin olisi saatavilla, esim. kenkiä 
ja lasia.
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kehitysaluepolitiikkaa yritämmeCmuuttaa alue

politiikaksi, joka järkevästi velvoittaisi läänin
hallitukset yhdessä paikallisten kuntien viran
omaisten, seutukaavaliittojen, rahalaitosten,
MTK:n ja työmarkkinajärjestön kanssa suunnitte
lemaan, miten kunkin läänin aluetta olisi järkevä 
ti kehitettävä, ottaen huomioon, että suunnitelma 
soveltuvat myös valtakunnan voimaverkkoon ja ympä
ristönsuojeluun. tällaiset suunnitelmat meiltä 
vielä vallan puuttuvat. Se johtuu siitä, että 
meillä hallitukset vaihtuvat liian usein, mikään 
ei ehdi kunnolla paneutua asioiden kokonaisuunnit 
teluun. Kepu kohuaa vain kehitysalueitten ja 
niiden ykkös-ja kakkosvyöhykkeellä, mutta me yrit 
me nähdä koko valtakunnan yhtenä suurena kehitys
alueena. Kun ajelin esim. «Orjalaan sanoin, ettei 
mitenkään vaikuttanut ruuhkasuoneen ajelulta, kun 
.Forssan tieltä kääntyi Urjalan tielle- pikemmin- 
kin takamaalta, jonne mahtuisintentaxtä' vielä 
vaikka millä mitalla

On siis kiistämättä selvää, että sosialidemok 
raatit edelleen joutuvat olemaan tämän maan asioi 
ta päävastuussa, koska olemme suurin puolue. 
Valtaa meillä on vain suhdelukumme mukaisesti .ia 
eduskunnassakin on edelleen porvarienemmistö.
Se meidän kaikkien tulisi koko ajan muistaa, että 
me emme yksin pysty määräämään yhtään mistään, 
vaan parannuksiin on mentävä kompromissien kautta

Järjestöväen tuki on kuitenkin hyvä kannustaja 
kaikille ja sitä on.edelleen kehitettävä.

>4- et j  *____________
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